
ČČČíímm  jjssttee  cchhttěěllaa  bbýýtt  jjaakkoo  mmaalláá??    
Princeznou, jako kaÏdá dívka. MÛj otec byl

farmáfi, mûl malou stáj a já tam jiÏ od chvíle,
co jsem se umûla plazit, pofiád lezla. Máma
byla vÏdycky v ‰oku, kdyÏ mû mezi koÀmi
na‰la. Také moje první slovo pr˘ bylo kÛÀ - to
mi aspoÀ fiíkali. UvaÏovala jsem tedy, Ïe budu
veterináfikou, ale to pokaÏdé vidíte konû
jenom nemocné, takÏe jsem spí‰ plánovala
b˘t chovatelkou koní. 

KKoonněě  aannii  ffoottooggrraaffoovváánníí  jjssttee  vvššaakk  nneessttuuddoovvaallaa……  
Nikdy jsem si nemyslela, Ïe se fotografo-

vání stane mojí profesí, studovala jsem Ïur-
nalistiku v Mnichovû. Novinafiinu mám
opravdu ráda, protoÏe mi umoÏÀuje psát to,
co chci sdûlit, navíc v kombinaci s m˘mi
snímky. Síla je asi v té kombinaci, mnoho
fotografÛ nedokáÏe psát a novináfii zase
neumí fotit. Myslím si, Ïe já mohu dûlat
oboje, coÏ povaÏuju za veliké ‰tûstí, je to
obrovsk˘ dar od Boha a musím ho vyuÏít.
Moje fotografie pr˘ dokonce uzdravují -
jedna moje kamarádka psychoterapeutka
léãí lidi m˘mi obrázky: pacienti si prohlíÏí
kalendáfie, vyberou si fotku a postaví se na
ni, fiíkají, co cítí, a je jim lépe. Pr˘ to funguje
jen s m˘mi obrázky… 

PPaammaattuujjeettee  ssii,,  kkddyy  jjssttee  ppoopprrvvéé  mměěllaa  vv rruuccee  ffoottooaa--
ppaarráátt??

S mal˘m kompaktem jsem fotila je‰tû dfiív,
neÏ jsem chodila do ‰koly, zvûãnila jsem
tehdy svoji koãku a tenhle první obrázek stále
nûkde mám. MÛj otec mi dal velk˘ fotoaparát,
kdyÏ mi bylo 14, konû jsem ov‰em nefotila,
pfii‰li mi nudní, protoÏe jsme je mûli doma.
VÏdycky jsem ráda fotografovala lidi a v‰e, co
je krásné. 

KKddyy  tteeddyy  ppřřiiššllaa  vvaaššee  pprrvvnníí  kkooňňsskkáá  ffoottooggrraaffiiee??  
Nûjaké momentky na‰ich koní jsem sice

udûlala, ale nic plánovaného. MÛj první opra-
vdov˘ snímek konû vznikl asi v roce 1974,
tehdy jsem jela s matkou do ·panûlska a líbil
se mi tam jeden andalusan, kterého jsme tam
náhodou potkaly. PrÛlom v‰ak nastal aÏ pfii
mé cestû do Egypta, kde jsem potkala úchvat-
ného arabského hfiebce a ten mû moc inspi-
roval. Chtûla jsem jeho krásu zachytit na film,
ale v˘sledky mne velmi zklamaly, tak jsem
zaãala o focení koní více pfiem˘‰let. Dostalo
to pak rychl˘ spád: pfii‰lo pozvání setkat se
s jordánskou princeznou, pro ni jsem udûlala
svÛj první kalendáfi - s arabsk˘mi koÀmi. NeÏ
jsem se vzpamatovala, uÏ jsem mûla dal‰í
kontrakty... 
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Gabriel byl anděl, jenž vzal na
bílém koni Mohameda k Alláhovi.
Jak zajímavé jméno pro arabský
svět! Je to opravdu jen shoda
náhod, že se tak jmenuje
i nejznámější fotografka koní,
která se proslavila snímky právě
arabských plnokrevníků? 
Jak Gabriele Boiselle [čti Boazel]
říká, nic není náhoda… Od jejího
prvního kalendáře uplynulo více
než 20 let, ve vlastním 
vydavatelství jich potom příznivcům
koní přinesla již stovky. Prodávají
se (spolu s plakáty, pohlednicemi
nebo knihami) výborně po celém
světě - její pohled na čtyřnohé
krasavce prostě všechny fascinuje.
Pojďte s námi nyní nahlédnout za
oponu jejího úspěchu…

osobnost

/ 
ro

zh
ov

or
 m

ûs
íc

e 
/ 

ro
zh

ov
or

 m
ûs

íc
e 

/ 
ro

zh
ov

or
 m

ûs
íc

e 
/ 

ro
zh

ov
or

 m
ûs

íc
e 

/ 
ro

zh
ov

or
 m

ûs
íc

e 
/ 

Gabriele Boiselle: 

Fotografie 

otevírá srdce
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VVžžddyycckkyy  jjssttee  hhooddnněě  cceessttoovvaallaa……
UÏ od 14 let, pofiád jsem „utíkala“ z domo-

va a chtûla vidût svût. KdyÏ mi bylo 17, tak
jsem tfieba Ïila s jedním kmenem v Tunisu -
jednou veãer pfii cestû tuniskou pou‰tí se roz-
bil autobus. Mûla jsem na v˘bûr: buì zÛstat
nocovat s Araby na silnici, nebo odejít s ber-
bersk˘mi Ïenami do nikam. ¤ekla jsem si, to
rad‰i budu s Ïenami. Dopadlo to skvûle, do‰ly
jsme do nûjakého údolí, kde probíhal obrov-
sk˘ festival s koÀmi, a já byla jejich hostem. 

CCeessttuujjeettee  ssaammaa,,  nniikkddyy  jjssttee  nneemměěllaa  žžááddnnéé  pprroobblléé--
mmyy,,  ppřřeeccee  jjeennoomm  jjssttee  bblloonndd……

To je náhodou to, co mû vÏdy zachraÀovalo.
Blond˘na s modr˘ma oãima se nemÛÏe
schovat… Vûfiím v sílu pozitivního my‰lení, ti
lidé se ke mnû chovali, jako kdybych byla ãlen
jejich rodiny. Jezdila a jedla jsem s muÏi
a chodila spát k Ïenám. Mám arabské a afric-
ké zemû moc ráda, cestovat tam bylo dfiíve
mnohem bezpeãnûj‰í neÏ dnes, lidé tam
b˘vali velmi mírumilovní, pfiátel‰tí a otevfiení.
S pfiíchodem televize se Afrika moc zmûnila,
teì je zkaÏená vraÏdami a zloãinem. KdyÏ se
dnes podívám zpátky, mûla jsem vÏdycky asi
pofiádnou dávku ‰tûstí, protoÏe jsem mohla
b˘t uÏ alespoÀ 20x mrtvá. Dokonce jsem byla

jako rukojmí v Jemenu, ale jenom jsme pili
ãaj, povídali si a po 6 hodinách jsem zase byla
volná. Byla jsem také v obãanské válce
v Jemenu ãi Etiopii, pfii epidemii v Súdánu
a nikdy se mi nic nestalo. 

KKoolliikk  pplleemmeenn  kkoonníí  jjssttee  ppřřii  ssvvýýcchh  cceessttáácchh  ppoozznnaallaa??  
Nepoãítala jsem to, je jich mnoho a stále

objevuji nová. Pro mne jsou to nej na celém
svûtû arab‰tí konû, inspirovali kaÏdé pleme-
no. Miluji také konû fríské, ‰panûlské… Nebo
prostû jen toho pfied m˘m objektivem - ihned
se totiÏ zamiluji do konû, kter˘ se pfiedvádí
a uÏívá si to, pak je mi jedno, jakou má ple-
mennou pfiíslu‰nost. 

KKaamm  ssee  cchhyyssttááttee  vvyypprraavviitt  ppřřííššttěě??
Teì se hodnû vûnuji pofiádání fotoseminá-

fiÛ, organizuji pro lidi zajímavé cesty s foto-
grafováním koní. Letos to bylo do Maroka
a na Mallorku, pfií‰tí rok se chystám do Brazí-
lie, na Island, do Egypta, Maìarska, JiÏní Afri-
ky… Pofiád je hodnû míst, kam se chci podí-
vat, nikdy jsem tfieba nebyla v Peru. V Mexiku
jezdí Ïeny rodeo, to bych také chtûla fotit…

DDookkuummeennttuujjeettee  rraadděějjii  jjeezzddeecckkéé  ssttyyllyy  nneebboo  ssppííššee
uuppřřeeddnnoossttňňuujjeettee  ffoocceenníí  kkoonníí  vvee  vvoollnnoossttii??

Konû ve volnosti miluji ze v‰eho nejvíc, ale
kdyÏ cestuji do cizích zemí, ráda zachycuji
vztahy mezi koÀmi a lidmi. KdyÏ jako novináfi
dûláte bûÏnou reportáÏ, je to jako kdybyste se
dívali skrz okno, pofiád se jen dot˘káte skla
a nemáte ‰anci se dostat skrz. Ale kdyÏ na to
jdete pfies konû, lidi se otevfiou. UÏ mezi vámi
nic nestojí, je to jist˘ klíã k nim a skvûlá cesta,
jak je poznávat. 

BByyllaa  bbyy  vvttiippnnáá  hhiissttoorrkkaa  zz cceesstt??
No je jich tolik, Ïe to asi budu muset sepsat

v nûjaké mojí dal‰í knize. VÏdycky jsem mûla
hodnû dobrodruÏn˘ch historek, ne jen vtip-
n˘ch, ale také pln˘ch citu.

KKoolliikk  kknniihh  jjssttee  uužž  vvllaassttnněě  zzpprraaccoovvaallaa??
Nûkolik jsem udûlala sama a na dal‰ích

jsem spolupracovala, dohromady se to pohy-
buje tak kolem tuctu. Teì právû dûlám na
knize o oslech, ãasem se také chystám napsat
knihu o fotografování koní: mám tolik pfiíkla-
dÛ a zku‰eností za uplynul˘ch 8 let, kdy pofiá-
dám své fotosemináfie, Ïe si na to snad uÏ
mohu troufnout. RovnûÏ pfiipravuji knihu
o Ïenách a koních, kde budou rÛzné osob-
nosti vyprávût o své ãtyfinohé lásce - mûla by
tam b˘t napfiíklad Ingrid Klimke, Linda Tel-
lington-Jones, ale tfieba i Lenka Gotthardová,
protoÏe jí moc fandím. 

CCoo  ssee  ttýýččee  vvaaššeehhoo  bbyyzznnyyssuu,,  jjaakk  ttoo  vvššeecchhnnoo  vvllaassttnněě
zzaaččaalloo??

Zaãalo to, protoÏe jsem byla na‰tvaná. Udû-
lala jsem ten kalendáfi pro princeznu, prodali

jsme ho, a poté mne oslovil vydavatel doma
v Nûmecku, jestli bych mohla udûlat dal‰í
kalendáfi s ním. Tak jsem souhlasila, ale on si
myslel, Ïe chci moc penûz, tak z toho nakonec
se‰lo a vydal jin˘ kalendáfi, kter˘ mÛj styl
kopíroval. KdyÏ si ho lidé kupovali, vûfiili, Ïe je
ode mû. Já byla tak rozzlobená, Ïe jsem se
rozhodla udûlat si vlastní. Stalo se, já mûla
najednou 2000 kalendáfiÛ v loÏnici a nevûdû-
la, jak je prodat. Kamarádka v rádiu mûla
spásn˘ nápad - udûláme interview a prodá-
me to pfies éter! Popsala jsem lidem svoji
vá‰eÀ, oni ten vzkaz od mého srdce dostali
a prodala jsem je v‰echny… 

DDnneess  vvaaššee  vvyyddaavvaatteellssttvvíí  EEddiittiioonn  BBooiisseellllee  ffuunngguujjee
vv mmnnoohhaa  zzeemmíícchh……

Asi v 10, distribuujeme pak do 15 - 20 zemí,
vãetnû Nového Zélandu nebo Japonska.
Mívala jsem aÏ 20 zamûstnancÛ, protoÏe jsme
dfiív v‰e dûlali sami, já v‰ak byla více mana-
gerem neÏ fotografem, takÏe jsem si fiekla
dost! Celou záleÏitost s distribucí kalendáfiÛ
jsem pfiedala jiné firmû a snaÏím se vûnovat
jen tomu, co mû baví. Podmínky trh totiÏ zaãí-
nají b˘t stra‰nû tvrdé, lidé tisknou kalendáfie
v âínû ve velkém, je to stra‰ná honiãka. Jednu
dobu jsem dokonce chtûla s focením pfiestat,
protoÏe jsem byla obchodem stra‰nû na‰tva-
ná. Je to tak tûÏké, lidi se vás pofiád snaÏí pod-
vést a v‰echno Ïádají zadarmo. Já chci ov‰em
udrÏet kvalitu a nechci dûlat kompromisy.

KKoolliikk  ttoohhoo  zzvvllááddááttee  ssaammaa??
Musela jsem se od kanceláfie úplnû odfiíz-

nout. Teì toho máme opravdu hodnû, je nás
tam jen 4-5 lidí a máme archiv s pÛlmilionem

snímkÛ... Kdybych to dûlala v‰echno jenom
já, nemohla bych uÏ jezdit fotit, nemûla bych
na to ãas. Vracím se z cest tfieba s 8 000 sním-
ky, udûlám pfiedv˘bûr, ale pak uÏ na tom pra-
cuje fieditelka mého archivu. 

AA ssnníímmkkyy  nnaa  kkaalleennddáářřee  vvyybbíírráá  kkddoo??
V‰ichni. Moje matka, hospodynû, úãetní,

sekretáfika, uklízeãka, o‰etfiovatelka m˘ch
koní … Pfiedv˘bûr povûsíme na zeì, pak
v‰ichni pfiijdou a udûlají kfiíÏky. Ty obrázky, co
mají nejvíce kfiíÏkÛ, jdou do kalendáfie -
a mnohdy jsem pfiekvapená, jaké obrázky se
tam nakonec dostanou, já bych je tfieba nikdy
nevybrala. Mám vÏdy 1-2 fotky, které si pro-
sadím, ale u tûch ostatních si nechám radit -
nechci totiÏ prodávat kalendáfie sama sobû. 

JJaakk  ssppoolluu  vvššiicchhnnii  vvyycchháázzííttee??
Myslím si, Ïe jsme dobrá parta, slavíme

spoleãnû narozeniny, chodíme jíst spoleãnû,
povídáme si... Není to obyãejná kanceláfi, Ïije-
me totiÏ ve stodole, kde mÛj dûdeãek mûl
svoje konû. Je tam velmi vfielá a pfiíjemná
atmosféra, coÏ je pravdûpodobnû dÛvod, >>
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Oslavuji koňskou krásu a to, co nám koně přinášejí. Nedělám snímky
pro peníze, ale protože mě to baví.
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proã tam chci pracovat, do normální kancelá-
fie bych asi nechodila. Bûhají nám tam koãky
a psi, je tam Ïivo. Nekontroluji lidi, kdy pracu-
jí, mohou si vzít den volno a dûlat jindy, fun-
guje u nás t˘mov˘ duch a podpora, coÏ je pro
mû velmi dÛleÏité.

SSppoolluupprraaccuujjeettee  ss nněěkkoolliikkaa  ddaallššíímmii  ffoottooggrraaffyy,,  jjaakk
ttoo??

ProtoÏe kaÏd˘ má jin˘ úhel pohledu. Mys-
lím, Ïe by to byla nuda, mít v archivu jen
jeden pohled na svût. Kromû toho, já nefotím
v‰echno, co je Ïádané a co bychom mohli
prodat, takÏe jsem pfiizvala i dal‰í fotografy.
Musíme se znát a mít dobr˘ vztah, kaÏd˘ pfii-
spûje nûãím speciálním a jejich snímky musí
samozfiejmû splÀovat moje nároky na kvalitu,
musí z nich b˘t také cítit emoce. ZboÏÀuji
dobré snímky a nesoutûÏím - kdyÏ bude mít
nûkdo lep‰í fotku, pouÏiji ji. 

JJee  nněějjaakkýý  ffoottooggrraaff,,  kktteerrééhhoo  oobbddiivvuujjeettee??
VÏdycky mû inspiroval Robert Vavra.

V Americe je v souãasnosti pár dobr˘ch foto-
grafÛ, moc se mi líbí, jak fotí, ale není to mÛj
styl: moji konû musí vypadat pfiirozenû, ne
pfiestylizovanû. Sleduji i cizí tvorbu, ale vût‰i-
nou v tom postrádám vá‰eÀ. MÛj cíl je foto-
grafiemi otevírat srdce, a to se snaÏím pod-
pofiit i sv˘m psaním - je to vidût tfieba v mojí
nové knize, kde jsem o koních zaãala psát tro-
chu jinak. Ne o plemenech, ale o emocích,
oslavuji koÀskou krásu a to, co nám konû pfii-
ná‰ejí. Nedûlám snímky pro peníze, ale pro-
toÏe mû to baví. B˘t s koÀmi má pfiece tako-
vou hodnotu, je to obrovská inspirace! 

OOssttaattnněě  vvžžddyyťť  ssaammaa  kkoonněě  mmááttee……
Ano, u svého domu mám celkem 9 koní. JiÏ

dávno mi uãarovali arabi, pak vlastním
i appaloosu, trakéna a je‰tû jednoho teplo-
krevníka. Moji koÀ‰tí dÛchodci (mám 27leté-
ho arabského hfiebce, dal‰ím starou‰kÛm je

24 a 23 let) jsou pfies léto v lese ve velkém
v˘bûhu a moc se jim tam líbí. Je to má rodi-
na, proto nemusí mít ty nejlep‰í pÛvody. KdyÏ
jsem doma, starám se o své konû sama, ale
jinak to samozfiejmû zbude na pomocnici.
Mám také papou‰ky, psy, koãky...

FFoottííttee  ttaakkéé  ssvvoojjee  zzvvíířřaattaa,,  nneebboo  „„kkoovváářřoovvaa  kkoobbyyllaa
cchhooddíí  bboossaa““??

Chodí. : Mám teì doma dvû ‰tûÀata, kfiíÏen-
ce leonbergera a labradora, a je‰tû jsem je
nefotila. Pofiád mám na práci nûco jiného,
fiíkám si, moje zvífiata tady pfiece budou
pofiád, snímky udûláme jindy… 

JJaakk  ččaassttoo  jjeezzddííttee??  
Pokud jsem doma, tak dennû. Máme tam

les, tak si prostû naskoãím na svého trakéna
a vyrazíme. Nejsem nejlep‰í jezdec, ale
v sedle se udrÏím docela dobfie. Na cestách
zkou‰ím v‰echny styly a v‰echna plemena
koní, dokonce jsem jezdila i na p‰trosech, vel-

bloudech, slonech, oslech a sedûla jsem i na
krávû. KdyÏ s vámi vyjedou ven tfieba gauão-
vé v Argentinû, mÛÏe to b˘t docela drsné, rádi
si z vás vystfielí. Jestli nebudete umût zÛstat
v sedle, nezískáte jejich respekt a bez nûj
s vámi nebudou spolupracovat. Jenom
pokud jste dobfií na koni a s koÀmi, tak vás
akceptují, pak pro vás udûlají cokoli. Pro mû
tfieba brodili fieku se stovkou koní 14x za
sebou, aby se mi snímky povedly… Nikdy by
to neudûlali, pokud bych byla „jen“ fotograf,
musíte b˘t i koÀafi tûlem i du‰í. 

AA jjaakk  pprrookkáážžeettee,,  žžee  jjíímm  jjssttee??
Pokud se to net˘ká jeÏdûní, obãas udûlají

nûco, ãím si vás otestují. V Janovû Podlaski

mû napfiíklad provádûl velmi star˘ manager
stáje a ukazoval mi konû. ¤ekla jsem, Ïe jsou
pfiekrásní a on hned zaãal sondovat, kter˘ se
mi líbí nejvíce - jestli umím posoudit kvalitní
konû. A kromû toho v‰ichni vidí, jak se ke
koním chováte. Znám mnoho v˘born˘ch
fotografÛ (jako je tfieba Jacques Toffi) a ti
nemají s koÀmi nic spoleãného, nikdy se jich
ani nedotknou, bojí se jich. Jenom vyrábí
snímky, to je jejich byznys. 

ZZáávvooddiillaa  jjssttee  nněěkkddyy??  
Nejezdím na závody, neplatím si hodiny

s trenérem. Jsem s koÀmi kvÛli radosti, kte-
rou mi dávají. Fotila jsem jezdeck˘ sport
(olympiádu a svûtové jezdecké hry) a myslím,
Ïe mohu fiíci, Ïe obdivuji nûkteré jezdce
(napfiíklad Ingrid Klimke) - ty, co mají se sv˘mi
koÀmi opravdov˘ partnersk˘ vztah. V‰estran-
nost mám daleko radûji neÏ skákání nebo dre-
zuru, a jsem velk˘m fanou‰kem zapfiahání,
hlavnû ãtyfispfieÏí. Myslím si, Ïe to je úÏasn˘

sport, a kdybych v budoucnu chtûla nûco zku-
sit, bylo by to vozatajství. 

PPookkuudd  jjddee  oo kkoonněě,,  uumměěllaa  bbyyssttee  ssii  vvyybbrraatt  mmííssttoo,,
kkaamm  bbyyssttee  ssee  cchhttěěllaa  ppřřeessttěěhhoovvaatt??  

To je zajímavá otázka, protoÏe jsem se díva-
la po jiÏním ·panûlsku, Ïe bych tam Ïila, ale
potom jsem to zavrhla. I Americe a Africe
jsem fiekla ne. Zjistila jsem, Ïe se neobejdu
bez lesa, znamená pro mû víc neÏ jakákoliv
katedrála. KdyÏ jsem strávila tolik ãasu v pou-
‰ti, ráda se pak projdu lesem, je to kouzelné…
TakÏe bych se urãitû nepfiestûhovala nikam,
kde bych nemohla s koÀmi jezdit po lese.
A les tady, ve stfiední Evropû, je skvûl˘. O pfie-
stûhování do nûjaké odlehlej‰í oblasti jsem
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Když s vámi vyjedou ven třeba gaučové v Argentině, může to být docela
drsné, rádi si z vás vystřelí. Jestli nebudete umět zůstat v sedle, 
nezískáte jejich respekt a bez něj s vámi nebudou spolupracovat.
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v‰ak uÏ uvaÏovala, ale napfied musím dokon-
ãit jeden projekt. Potom pÛjdu nûkam, kde
mÛÏu Ïít a vybudovat farmu pro t˘rané a pfie-
stárlé konû.

MMááttee  nněějjaakkéé  dděěttii??
Ne, nane‰tûstí nemám Ïádnou rodinu. Tedy

kromû své matky, je to úÏasná osoba. Je jí sice
85 let, ale stále je velmi aktivní, dokonce má
je‰tû vlastní podnik: ‰tûrkovnu! Já jsem pfies
30 let Ïila ve vztazích s rÛzn˘mi muÏi, s jedním
dokonce 20 let, coÏ je více, neÏ mnozí zvlád-
nou v rámci manÏelství. On bohuÏel dûti
nechtûl, tak na to nûjak nedo‰lo. CoÏ je cena,
kterou platíte za to, Ïe jste pofiád na cestách:
buì va‰e profese, nebo rodina. MoÏná kdy-
bych otûhotnûla, v‰echny vûci by byly jinak.
Nûkdy to pro mû bylo tûÏké, protoÏe jsem si
vÏdycky myslela, Ïe jednou dítû pfiijde... Ale
zase mám mnoÏství velmi dobr˘ch pfiátel po
celém svûtû, pfiekrásn  ̆domov, mnoho zvífiat.
Poslední vztah jsem ukonãila pfied pûti lety
a byla jsem opravdu ráda, Ïe mohu nûjak  ̆ãas
b˘t sama - vÏdyÈ jsem s nûk˘m Ïila uÏ od
sv˘ch 18 let, a to je nûjaká doba! Dalo by se
fiíci, Ïe jsem byla po 30 let vdaná za rÛzné
muÏe. : V práci poslední dobou dost zpomalu-
ji, abych mûla zase ãas na soukrom  ̆Ïivot, tak
kdoví, tfieba opût nûkoho zajímavého potkám. 

JJee  nněěccoo  vv kkooňňsskkéémm  ssvvěěttěě,,  ccoo  bbyyssttee  nniikkddyy  nneeffoottoo--
ggrraaffoovvaallaa??  

Násilí na koních. Nejsem nûkdo, kdo by
dokumentoval takové vûci, chci ukazovat

krásnou stránku koní. Ve svém Ïivotû jsem na
farmách a v hfiebãínech zaÏila velmi ‰patné
vûci a vidûla jsem, Ïe jediná pomoc, která
koním pfiichází, je od Ïen. Dal‰í vûc, kterou
bych nikdy nefotila, jsou nemocní a vyãerpa-
ní konû, jako tfieba kdyÏ jezdci endurance
nebo v‰estrannosti pfiecení síly koÀsk˘ch
sportovcÛ a ti jsou na tom pak opravdu zle. 

JJeezzddííttee  ttaakkéé  nnaa  nněějjaakkoouu  ddoovvoolleennoouu  bbeezz  kkoonníí
aa ffoottooaappaarrááttuu??

Relaxací je pro mû prostû vylézt na konû a jít
jezdit. Jinak tfieba do Namibie jsem nejela za
koÀmi, ale foÈák jsem si vzala, protoÏe jsem
chtûla fotit slony, lvy a zebry. Pak jsem v‰ak
narazila na divoce Ïijící konû v namibské pou-
‰ti, pak na nûjaké fríské konû, a dal‰í a dal‰í -
mnû se konû prostû vÏdycky „pfiihodí“. Pro
doplnûní své du‰evní síly v‰ak jezdím kaÏdé
2-3 roky na jednu speciální dovolenou, mûsíã-
ní ajurvédskou kúru do hor Srí Lanky. Oprav-
du vás to vnitfinû vyléãí, nemáte Ïádn˘ mobil,
Ïádnou televizi, nic, jenom ãas na pfiem˘‰lení.
Meditujete, cviãíte jógu, sedíte v zahradû. To
je pro mû nejlep‰í dovolená, jakou si umím
pfiedstavit.  

PPoosslleeddnníí  ddoobboouu  ssee  ssttáállee  vvííccee  vvěěnnuujjeettee  ffoottoosseemmiinnáá--
řřůůmm……

Ano, protoÏe mne i úãastníky to baví. KdyÏ
mohu dûlat ‰Èastn˘mi je, jsem ‰Èastná i já
sama. Nûkdy vykládám více technické zále-
Ïitosti, nûkdy skoro filozofické, nûkdy jde
více o konû… nemám pfiipraven˘ plán, zále-

Ïí vÏdy na lidech. AÏ doteì si nikdo nestûÏo-
val. : Hodnû si kliniky uÏívám, protoÏe vûfiím,
Ïe dávám fotografÛm vize: nefotí totiÏ jen
snímky koní, dûlají o mnoho více a mûli by
to vûdût! Mají poslání ‰ífiit lásku ke koním -
je to jako snûhová koule, na kterou se
v‰echno nabaluje, pozitivní energii v‰ichni
potfiebujeme. 

CCoo  ssii  mmyyssllííttee  oo ččeesskkýýcchh  ffoottooggrraaffeecchh,,  kktteerréé  jjssttee  mměěllaa
nnaa  kkuurrzzuu  vv KKllaaddrruubbeecchh??  

Byla jsem pfiekvapená, jak dobfie vybavení
jsou. Také byli velice dobfie pfiipravení, vyso-
ce motivovaní a koncentrovaní, myslím si, Ïe
si z nûj v‰ichni dost odnesli. KaÏd˘ kurz je
vÏdycky jin˘. Nûkdy musím mluvit o úpln˘ch
základech, nûkdy mohu pfiejít na vy‰‰í úro-
veÀ, tady to bylo tak uprostfied. Anna Rein-
bergerová fungovala jako v˘borná pfieklada-
telka a dûkuji jí za to, Ïe cel˘ semináfi zorgani-
zovala. 

TToohhllee  vvššaakk  nneebbyyllaa  vvaaššee  pprrvvnníí  nnáávvššttěěvvaa  ČČRR……
V roce 1962 jsem tu byla s rodiãi, pak se

svou tfiídou tu‰ím v roce 72. Za koÀmi potom
v roce 91 a vÏdycky jsem se chtûla vrátit, ale
ta atmosféra tehdy nebyla dobrá. Moc ráda
vidím, jak se tu v‰e zmûnilo k lep‰ímu. Klad-
ruby jsou prodchnuté klidem a v‰ichni sem
rádi pfiichází, a kdyÏ tudy lidé projdou, ãást
toho klidu si berou s sebou domÛ. Chci toho
b˘t souãástí, takÏe jsem Lence nabídla pomoc
v propagaci hfiebãína. Kladrubáky je velice
dÛleÏité zachovat, je to úchvatné plemeno
a pohled na nû v koãáfie prostû miluji - nic se
jim nevyrovná. 

MMááttee  nněějjaakkoouu  uunniivveerrzzáállnníí  rraadduu  pprroo  ttyy,,  kktteeřříí  ssee  vvaaššee--
hhoo  kkuurrzzuu  nneemmoohhllii  zzúúččaassttnniitt??  

Základem pro fotografování konû je (zoom)
objektiv alespoÀ 200 mm, potfiebujete mít
odstup. Druhá vûc je, Ïe pfii snímání lidé vût-
‰inou stojí a fotí z nadhledu, nohy konû jsou
pak krat‰í - fie‰ení je tedy sníÏit se na úroveÀ
stfiedu jeho tûla, pak budou proporce opti-
mální. Také byste nemûli fotit uprostfied dne,
ale ráno nebo veãer, kdy je lep‰í svûtlo. Dodr-
Ïování tûchto jednoduch˘ch pravidel vám
urãitû pomÛÏe snímky v˘raznû vylep‰it. 

AA mmyyššlleennkkaa  nnaa  zzáávvěěrr??
Vûfiím, Ïe kdyÏ je ãas nûco udûlat, otevfiou

se vám dvefie a mÛÏete to uskuteãnit. Ve
svém Ïivotû jsem zaÏila tolik zvlá‰tních shod
okolností, Ïe bych o tom mohla napsat knihu.
Jsem pfiesvûdãená, Ïe nic není náhoda, dûje
se to, co se má stát. I proto si myslím, Ïe by
se lidé nemûli zatûÏovat my‰lenkami na to,
co mûli udûlat lépe - to, co jste udûlali, jste
prostû udûlali a bylo to správné. Je tolik krás-
ného, o ãem bychom mûli pfiem˘‰let, Ïe
nemÛÏe b˘t dost ãasu na pfiem˘‰lení o tom
‰patném. 

Dûkuji za rozhovor.
Magdaléna Straková

Foto autorka a Gabriele Boiselle
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